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شماره

صفحه

روزنامه

به گزارش ایرنا از وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعضای هیئت مدیره پنج 
بانک ملی، سپه، تجارت، صادرات و ملت، با حضور در محل وزارت اقتصاد، 
سید  به  را  خصوص  این  در  خود  عملکرد  گزارش  جداگانه،  جلساتی  طی 

احسان خاندوزی ارائه کردند.
عملکرد  آمار  و  اقدامات  گزارش  جلسات،  این  در  گزارش،  این  بنابر 
محدوده  در  آنها  سهام  و  املاک  واگذاری  درخصوص  مذکور  بانک هایی 
زمانی یک ساله شروع بکار دولت سیزدهم و نیز برنامه زمان بندی فروش 

این املاک تا پایان سال ۱۴۰۱ ارائه شد.
املاک  فروش  روی  پیش  چالش های  و  موانع  است،  حاکی  گزارش  این 

کارشناسان  توسط  املاک  ارزیابی  نحوه  در  ابهامات  برخی  وجود  مازاد، 
کاربری  تغییر  بازسازی،  امکان  بررسی  قضائیه،  قوه  یا  دادگستری  رسمی 
و هرگونه تغییر به منظور تسهیل در فروش املاک و... نیز از جمله برخی 
بانک دولتی  پنج  درخواست ها و موارد مطروحه هیئت مدیره در گزارش 

مذکور به وزیر اقتصاد بود.
گفتنی است، خاندوزی طی سخنانی حین استماع و بررسی گزارش عملکرد 
بانک های دولتی مورد اشاره، پیگیری جدی واگذاری اموال مازاد را تکلیف 
قانونی نظام بانکی و یکی از توقعات بسیار مهم وزارت اقتصاد از بانک ها 

خواند که در سند تحول اقتصادی دولت نیز مورد تأکید قرار گرفته است.

ایرنا  از  نقل  به  تابناک  گزارش  به 
از تارنمای شبکه خبری تی آر تی 
عزیزی  نورالدین  حاجی  ترکیه، 
و  بازرگانی  وزارت  سرپرست 
به  سه شنبه  طالبان  حکومت  صنایع 
طالبان  گفت،  رویترز  خبرگزاری 
امضا  روسیه  با  را  موقتی  قرارداد 
مسکو  آن  اساس  بر  که  کرده اند 
بنزین، گازوئیل، گاز و گندم برای 

افغانستان تأمین می کند.
برای  وزارتخانه  این  افزود،  عزیزی 
تجاری  شرکای  به  بخشیدن  تنوع 
به  روسیه  و  می کند  تلاش  خود 
دولت طالبان تخفیف هایی بر مبنای 
ارائه  کالاها  جهانی  متوسط  قیمت 

کرده است.
وی تصریح کرد: این قرارداد شامل 
عرضه سالانه حدود یک میلیون تن 
گازوئیل،  تن  میلیون  یک  بنزین، 
۵۰۰ هزار تن گاز مایع و ۲ میلیون 

تن گندم توسط روسیه خواهد بود.
برای  توافق  این  که  گفت  عزیزی 
یک دوره آزمایشی نامشخص اجرا 
می شود و پس از آن انتظار می رود 
رضایت،  در صورت  طرف  دو  هر 

قرارداد بلندمدتی را امضا کنند.
این قرارداد  به گزارش تی آر تی، 
تیم  نهایی شد که یک  آن  از  پس 
مسکو  در  هفته  چندین  افغان  فنی 
مذاکره  مشغول  و  داشت  حضور 
بود. این گفت وگوها پس از بازدید 
گذشته  ماه  در  روسیه،  از  عزیزی 

همچنان ادامه داشت.
بزرگ  معامله  اولین  اقدام،  این 
شده ای  شناخته  بین المللی  اقتصادی 
محسوب می شود که طالبان از زمان 
یک  از  بیش  قدرت  به  بازگشت 
سال پیش، منعقد کرده و می تواند به 
کاهش انزوای این حکومت کمک 
کند که عملًا ارتباطش آ با سیستم 

بانکی جهانی قطع شده است.
با  گذشته  سال  که  طالبان  گروه 
حمله نظامی بر افغانستان مسلط شد، 

تاکنون از سوی هیچ کشوری به طور 
به رسمیت شناخته نشده است.

دولت  رسمی  طور  به  نیز  روسیه 
طالبان را به رسمیت نمی شناسد، اما 
مسکو میزبان رهبران این جنبش در 
سفارت  و  بود  کابل  سقوط  آستانه 
سفارتخانه هایی  معدود  از  یکی  آن 
باز  افغانستان  پایتخت  در  که  است 

مانده است.
ایجاد  از  واشنگتن  نیز  پیش  هفته 
سوئیس  در  امانی  صندوق  یک 
برای برخی از ذخایر بانک مرکزی 
افغانستان در ایالات متحده خبر داده 
دوباره  طالبان  که  زمانی  از  است. 
قدرت را به دست گرفتند، افغانستان 
توسعه ای  کمک های  قطع  از  پس 
در  و  بود  متکی  آن  به  کشور  که 
بحبوحه تحریم هایی که بخش بانکی 
را تا حد زیادی منجمد کرده است، 

در بحران اقتصادی فرو رفته است.
مبلغ  کل  آزادی  خواستار  طالبان 
نزد  افغانستان  میلیارد دلار  حدود ۷ 
این  که  است  گفته  و  شده  آمریکا 
بانک  عملیات  برای  باید  وجوه 

مرکزی مصرف شود.
عزیزی گفت که داده های بین المللی 
نشان می دهد که بیشتر افغان ها زیر 
خط فقر زندگی می کنند و وزارت 
از  حمایت  برای  طالبان  بازرگانی 
ارتباط  طریق  از  اقتصاد  و  تجارت 

بین المللی تلاش می کند.
وی افزود: افغان ها به شدت نیازمند 
هستند. هر کاری که انجام می دهیم، 
مردم  منافع  و  ملی  منافع  اساس  بر 

انجام می دهیم.
افغانستان  که  کرد  ادعا  عزیزی 
از ترکمنستان  مقداری گاز و نفت 
و ایران نیز دریافت می کند و روابط 
اما  دارد،  پاکستان  با  قوی  تجاری 

می خواهد تنوع ایجاد کند.
نباید  کشور  یک  کرد:  اضافه  وی 
تنها به یک کشور وابسته باشد، ما 

باید راه های جایگزین داشته باشیم.

طالبان: 

ضرغامی:

مسائل در ایران مثل "ماروپله" است، 
مدام به پله اول برمیگردیم

واگذاری مستقیم سهام به افراد فاقد 
سهام عدالت جدی تر شد

اداره  در  را  مردم  باید  چگونه 
جامعه وارد کنیم؟

*وارد کردن مردم در امور اجرایی: 
این است که مدیران  بهترین شیوه 
حوزه  در  پایینی  و  میانی  ارشد، 
نخبگان،  سراغ  خویش،  مدیریت 
قوم  و  قشر  هر  پختگان  و  معتدین 
و حرفه و مجموعه رفته و مستقیماً 
مجموعه  راه حل های  و  »مشکلات 
از خودشان جویا شوند و  را«  آنها 
آنها را برای ارائه بهترین راه حل ها 
استاندار  مثلًا  بطلبند.  مشارکت  به 
حوزه  کل  مدیران  و  معاونین  و 
این گونه  در هر شهری  استانداری 
افراد را شناسایی کرده و به دور از 
برای سازندگی و عمران  حاشیه ها، 
و آبادانی زادگاهشان طرف شور و 

مشورت قرار دهند.
ادارات  کل  مدیران  از  کدام  هر 
روش  این  از  می توانند  هم  دیگر 
تجارب  و  در چارچوب تخصص ها 
مشورت  آنان  از  منطقه،  آن  افراد 
این  در  یقیناً  بگیرند.  کمک  و 
راه حل های  و  نکات  ارتباطات، 
برجسته ای شناسایی خواهد شد که 
شاید در فضای بسته اداری هرگز به 
مدیران و کارشناسان خطور  اذهان 

نکند.
*وارد کردن مردم در امور انتخابات 
محدود  جای  به  افراد:  گزینی  به  و 
کردن دایره انتخاب مردم و مأیوس 
و دلسرد کردن آنها باید به خواسته ها 
و آرای متنوع آنان احترام گذاشت. 

نتیجه بخش تر  و  بهتر  گزینی«  »به 
است. »محدودیت آفرینی«  از 

جمهوری،  ریاست  انتخابات  در 
اسلامی،  مجلس شورای  نمایندگان 
و  خبرگان  مجلس  نمایندگان 
و  مانور  باید  شورای شهر و روستا 
تا  برد  بالا  را  مردم  انتخاب  قدرت 
انتخابات شرکت  در  جان  و  دل  با 
این  در  که  کسانی  شاید  کنند. 
پروسه انتخاب  شوند بهتر از کسانی 
باشند که تاکنون انتخاب شده اند و 

کارنامه عملکرد موفقی نداشته اند.
امور فرهنگی  *وارد کردن مردم در 
اعتقادات  و  دین  کار  اعتقادی:  و 
آنها  کرد،  واگذار  مردم  به  باید  را 
پاسدار  دولتی می توانند  از هر  بهتر 
محلی  و  ملی  دینی،  ارزش های 
هیئت های  مگر  باشند.  خودشان 
قرن ها  طی  مذهبی  خودجوش 
انتقال  از  خوبی  به  نتوانسته اند 

ارزش های دینی برآیند؟ 
مردم،  جای  به  دولت ها  دخالت 
پایه های اعتقادات را سست و برخی 
افراد را به مقابله و لجبازی وا می دارد 
خصوصاً در جامعه ما که مشکلات 
گره خورده  چیز  همه  به  اقتصادی 
روش های سخت افزاری  نباید  است 
را جایگزین روش های نرم افزاری و 

مردمی کرد. 
خلاصه اینکه وارد کردن مردم در 
روش های  و  شیوه ها  جامعه  اداره 
مشارکتی  مدیریت  و  دارد  خاصی 

عام را می طلبد.

نقد و تحلیل خبر
گروه نقد و تحلیل خبر روزنامه طلوع

به قلم مدیرمسئول

از هر دری کلامی

رئیس مجلس گفت: راه و مسیر را گم و مردم 

را از اداره جامعه حذف کرده ایم

وزیر خارجه: 

به مطالبات مردم توجه می کنیم
تغییر رژیم صورت نخواهد گرفت

بر  سلام  با  که  بیانیه ای  صدور  با  شیرازی  مکارم  ناصر  الله   آیت 
»نبی الرحمه« آغاز شده است، نسبت به اعتراضات اخیر واکنش نشان داد.
به گزارش عصر ایران، آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید شیعه 
مقیم قم با صدور بیانیه ای که با سلام بر »نبی الرحمه« آغاز شده است، 
نسبت به اعتراضات اخیر واکنش نشان داد و ضمن تاکید بر حق اعتراض 
سوءاستفاده  و  قانونمندی  به  توجه  ضرورت  بر  جوانان  بخصوص  مردم 
به  و  داشته  شنوا  انتقادات گوش  به  نسبت  خواست  مسئولان  از  دشمنان، 

اصلاح امور بپردازند.
متن این بیانیه که نسخه ای از آن روز سه شنبه در اختیار ایرنا قرار گرفت 

به شرح زیر است:
فشارهای  و  مشکلات  درگیر  ایران  شریف  مردم  که  اخیر  روزهای  در 
از  ایجاد نگرانی در ذهن برخی  باعث  اتفاق  اقتصادی هستند، وقوع یک 

مردم و منشأ اعتراضات و انتقاداتی گردید.
با  فریب خوردگان  برخی  همراهی  با  کینه توزان  و  دشمنان  میان  این  در 
به  اقدام  و  منحرف  را  اعتراضات  مسیر  احساسات جوانان،  از  سوءاستفاده 
توهین به مقدسات، هتک حرمت نوامیس، تخریب اموال و ریختن خون 
بی گناهان نمودند و اسلام، امنیت و آرامش مردم را هدف قرار دادند؛ اما 
مردم متدینّ و فهیم با حضور آگاهانه، مانند همیشه خیال خام دشمنان را 

نقش بر آب کردند.
در این مقطع لازم می دانم چند نکته و نصیحت پدرانه را متذکّر شوم:

با وجود مشکلات  ۱- نقد و اعتراض حق مردم خصوصاً جوانان است و 
قوانین،  برخی  اجرای  نحوه  یا  مسئولین  عملکرد  به  نسبت  اگر  نقایص  و 
انتقادی وجود دارد باید همچون موارد دیگر به صورت قانونی و با حفظ 
انضباط به گونه ای که مورد سوءاستفاده دشمنان قرار نگیرد، ابراز گردد؛ 
و بر مسئولین نیز لازم است نسبت به این انتقادات گوش شنوا داشته و به 

حق، به اصلاح امور بپردازند.
برهم زدن آرامش  ابزاری خطرناک در  بی انضباط،  ۲-فضای مجازیِ رها و 
فکری و امنیت اخلاقی و اجتماعی است و با وجود منافع زیاد، آسیب آن 
دامن گیر همه آحاد مردم می شود، از این رو لازم است مسئولین برای سامان 
هوشیاری،  بالابردن  با  نیز  دلسوز  مردم  و  بیندیشند  تدابیری  آن  به  دادن 
آسیب های  از  آن  فواید  کنار  در  خانواده هایشان  و  تا خود  باشند  مراقب 

آن در امان بمانند.
۳- بر همه مسئولان لازم است با  شفاف کردن فضا، اطلاع رسانی به موقع 
از  را  توانمندی ها در کنار خطاها و کاستی ها، فرصت  بیان خدمات و  و 

بالاترین  از  اعتماد مردم را که یکی  بگیرند و  دروغگویان و کینه توزان 
پشتوانه ها است، جلب نمایند.

چهارم: مسئله حجاب از احکام مهم و ضروری دین مبین اسلام است که 
دختران  و  زنان  و  دارد  آن  آحاد  و  جامعه  برای  زیادی  برکات  و  منافع 
جامعه اسلامی ما نسبت به آن اهتمام دارند، البته اجرای آن در سطح اجتماع 
نیازمند فرهنگ سازی عمیق، فراگیر و پیگیری صحیح دارد و اگر برخی 
راهکارها یا رفتارها در این مسیر مناسب نبوده، باید به اصلاح آن پرداخت.
است و تضعیف آن  امنیت و آرامش جامعه  انتظامی حافظ  نیروی  پنجم: 
از خطرناک ترین اهداف دشمن برای به مخاطره انداختن موجودیت ایران 

اسلامی است.
تمام  ملاحظه  با  و  جوسازی  از  دور  به  می بایست  قضایی  دستگاه  ششم: 
مقام  و  در هر پست  مقصران  با  و  بررسی  را  اخیر  اتفاقات  جوانب، همه 
و یا جایگاه اجتماعی برخورد قانونی نموده و مردم شریف را در جریان 

جزئیات قرار دهد.
هفتم: عموم مردم عزیز بدانند که این امّت، کشور و نظام جمهوری اسلامی 
با این فرهنگ اصیل و استوار، مورد کینه ورزی، توطئه و هجوم سراسری 
دشمنان و منافقان است و تا رسیدن به نقطه پیروزی و غلبه بر نقشه های 
استقامت در کنار سعی  ادامه دارد و همچون گذشته  این دشمنی ها  آنان، 
و کوشش در جهت پیشرفت و قدرتمند شدن کشور ضامن این پیروزی 
است؛ مسئولین به عنوان خادمان مردم باید در آسان شدن این راه و فراهم 
کردن موجبات آسایش و رفع مشکلات مردم از هیچ تلاشی دریغ نورزند.
خداوند  از  و  می دارم  بر  دعا  به  دست  خاضعانه  الهی  درگاه  به  پایان  در 
متعال عزّت اسلام و مردم بزرگوار و متعهد ایران و عموم مسلمانان جهان 
را مسئلت دارم و علوّ درجات شهدا و جانباختگان وقایع اخیر و صبر و 
اجر برای خانواده آنها و شفای عاجل مجروحان را از درگاه خداوند منّان 

خواستارم.

واکنش آیت الله مکارم شیرازی به اعتراضات اخیر:

مسئولین گوش شنوا داشته باشند

درباره حجاب اگر برخی رفتارها مناسب نبوده، باید اصلاح کرد

وزیر ارتباطات تاکید کرد که برداشته شدن محدودیت پلتفرم های محدود 
شده در روزهای اخیر، بر عهده مرجعی است که محدود شدن را به ما ابلاغ 

کرده است.
ایسنا، عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع  به گزارش 
خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره برداشته شدن فیلترینگ اینستاگرام و 
واتساپ اظهار کرد: همانطوری که قبلًا هم مراجع ذیصلاح مصاحبه کردند 
و گفتند برخی از پلتفرم های عمدتاً آمریکایی در این مدت در اغتشاشات 
نقش سازماندهی داشتند و موجب وارد آمدن خسارات زیادی به مردم شدند 
و بستری برای اغتشاشات شده بودند که بنا به صلاحدید مراجع ذیصلاح 

محدودیت هایی روی برخی پلتفرم ها اعمال شده است.
وی افزود: طبیعتاً برداشته شدن این محدودیت ها به تشخیص همان مراجعی 

است که این محدودیت ها را به ما ابلاغ کرده اند.
وزیر ارتباطات یادآور شد: آنچه که مهم است این است که ما در این ایام 
تلاش می کنیم که مشکلات موجود سر راه کسب وکارهای مردم برای کار 
عادی و روزمره را برطرف کنیم و داریم ظرفیت های لازم را در پلتفرم های 
داخلی فراهم می کنیم تا در شرایط فعلی که این محدودیت ها به وجود آمده 
است مردم برای برقراری ارتباطات و کسب وکار خود به مشکل برنخورند.
مدت  این  در  فیزیکی  کسب وکارهای  همچنان که  کرد:  تاکید  زارع پور 
و  کنند  باز  دیرتر  و  کنند  تعطیل  زودتر  بودند  مجبور  و  دیدند  آسیب 
فضای  در  چه  مردم  به  که  خساراتی  هزینه  شد،  وارد  آنها  به  خساراتی 
فیزیکی و چه مجازی وارد شده است مستقیماً متوجه کسانی است که این 

اغتشاشات و آشوب ها را به وجود آوردند و باید پاسخگو باشند.
وی ادامه داد: تا وقتی که این پلتفرم ها بستر آشوب و اغتشاش و خسارت 
زدن به مردم باشند طبیعتاً این محدودیت ممکن است ادامه پیدا کند که 

مرجع تشخیص آن من نیستم و نهادهای ذیصلاح هستند.
وزیر ارتباطات در پاسخ به این پرسش که واکنش وی به اینکه آمریکا بر 
آماده سازی اینترنت ماهواره ای برای ایران اشاره کرده چیست، اظهار کرد: 

اهداف آنان روشن است که آمریکایی ها هیچوقت در چهل سال گذشته 
دنبال منافع جمهوری اسلامی و مردم عزیز کشور نبودند و در هر برهه ای 
هر اقدامی که از دستشان برآمده برای ضربه زدن به مردم انجام داده اند و 

این اقدام را هم در همین راستا می بینیم.
وی تصریح کرد: من پیش از این هم عرض کردم که هر اپراتور ارائه دهنده 
ایران را براساس  اینترنت ماهواره ای که قانون جمهوری اسلامی  خدمات 
قواعدی که اتحادیه بین المللی مخابرات دارد و طی آن حقوق سرزمینی باید 

به رسمیت شناخته شود، فعالیت کند، ما دست او را می فشاریم.

زارع پور یادآور شد: حدود ۱۰ درصد از روستاهای مان که عمدتاً در مناطق 
زیرساخت های  رساندن  و  ندارند  دسترسی  اینترنت  به  هستند  کوهستانی 
ارتباطی با سختی دارد انجام می شود و هر اپراتور خدمات ماهواره ای که 
تا  بود  خواهد  ما  استقبال  مورد  کند  رعایت  را  اسلامی  جمهوری  قانون 

مخصوصاً در جاهایی که ما زیرساخت نداریم بیاید و سرویس دهد.
وی در پاسخ به این پرسش که گفته می شود شورای عالی فضای مجازی 
شورای  کرد:  تصریح  است،  دانسته  همیشگی  را  اینستاگرام  فیلترینگ 
عالی فضای مجازی در این مدت اساساً جلسه ای نداشته است و گفتم که 

تصمیم گیری درباره ادامه فیلترینگ با مراجع ذیصلاح است.
وزیر ارتباطات اظهار کرد: پیشنهاد می کنم که کاسبان در کسب وکار خود 
روی پلتفرم هایی که پایبند به قوانین جمهوری اسلامی نیستند سرمایه گذاری 
نکنند. هرچند که حتی مجدداً این پلت فرم ها باز شود. می بینید که در هر 
طبیعتاً  و  نمی کنند  ایفا  هم  را  خود  بین المللی  مسئولیت های  آن  بزنگاهی 

ممکن است با محدودیت هایی روبه رو شوند.
زارع پور تاکید کرد: پلتفرم های داخلی هم ظرفیت های خوبی دارند و ما 
برای  را  لازم  فنی  ظرفیت های  تا  هستیم  مشغول  شبانه روز  مدت  این  در 
پلتفرم هایی که می توانند مشکل مردم را در این بخش ها حل کنند فراهم 

کنیم که قابلیت های خیلی خوب و مزیت های رقابتی خوبی هم دارند.
وزیر ارتباطات درباره میزان پیوستن دستگاه ها به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند اظهار کرد: کمیته ای متشکل از وزارت ارتباطات، سازمان اموری 
استخدامی اداری و سازمان برنامه و بودجه و دبیرخانه شورای عالی فناوری 
اطلاعات دارد تک تک دستگاه ها را بررسی می کند که کدام یک متصل 
به  این کمیته  با چه کیفیتی متصل شده اند. گزارش  شده اند و کدام یک 

مردم ارائه خواهد شد.
وی افزود: الان حدود ۷۰ تا ۷۵ درصد دستگاه ها به اشکال گوناگون متصل 
شده اند و پیگیر هستیم که مابقی دستگاه ها هم به این پنجره ملی هوشمند 
بپیوندند. این فرصت یک ماهه برای باز کردن پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند خود این دستگاه ها بوده است ولی تا دی ماه فرصت دیگری در 
قانون برای پیوستن آن ها به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند وجود دارد.
زارع پور در پاسخ به پرسشی درباره علت کندی خدمات دهی پیام رسان های 
از  بالایی  حجم  با  پیام رسان ها  این  کرد:  اظهار  اخیر،  روزهای  در  داخلی 
درخواست ها مواجه شدند که ترافیک برخی از آنها را چهار یا پنج برابر 
افزایش داد. در این مدت تأمین برخی از زیرساخت ها به دلیل تعطیلی ها 
به سختی صورت گرفت. اما از امروز به بعد با تلاش های همکاران ما در 
این  قابلیت های  و  افزایش کیفیت، سرعت  مردم شاهد  ارتباطات  وزارت 

پلتفرم ها خواهند بود.

وزیر ارتباطات در حاشیه جلسه دولت:

شورای عالی فضای مجازی اساساً جلسه ای درخصوص اینستاگرام نداشته است


